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Discussions of another new world order are debating a pseudo-proposition, largely a western one. The events of August 8 that triggered this discussion, the Beijing Olympics and Russia-Georgia conflict, revealed nothing new about the international system. The two key actors, China and Russia, have always been great powers, a fact that has been gravely neglected and underestimated by the west. 

A great power can be defined as a country that exerts great influence on regional or global systems. It cannot simply be measured by GDP, PPP or GDP per capita. Even when it is mired in destitution or isolation, its innate strengths, rooted in territory, population and culture, can still radiate its energy outside. Given the nature of great power politics, there are several principles that should be underlined. First, these powers deserve respectful treatment because they cannot be neglected: every move they make impacts on international order. Second, certain lines must not be crossed when dealing with them; one should not attempt to subvert their internal order, hope they crumble, nor push them into a corner, because it will inevitably cause chaotic or violent consequences and suffering for all involved. Finally, they must be urged to follow their obligations on the international stage – in an increasingly interconnected global village, great powers have even greater responsibilities.

At the opening ceremony of the Beijing Olympics, the world watched a "new" China, a powerful, civilised and modern China. Some in the west may have been shocked, even frightened. But such a reaction only reflects poor knowledge and deep prejudice. For thousands of years, China has been a great nation with a large territory, huge population and splendid culture. In the last century and a half, it has been trying to find its way towards modernisation. And during the past three decades, China has engaged with the international community and achieved great success. Yet until the Olympics, it was still unfairly portrayed as a closed, backward and totalitarian state by the western media, China-bashing on every issue from Darfur and the Dalai Lama to human rights.

At the same time, the conflict in South Ossetia showed the world the re-emergence of Russia as a military might. Many people were shocked too by Russia; western public opinion sympathised with Georgia, ignoring the fact it provoked the conflict. The deeper root was the longterm squeeze by Nato, with an enraged Russia responding to protect its strategic space and vital interests with military force. In the post cold war years, the US and the western world apparently underrated Russia's capability as a traditional great power – not to mention underestimating its national pride.

Twenty years after the collapse of the Berlin Wall, the world seemingly became used to the unipolar hegemonic order of the US. Under the banner of freedom, democracy and universal values, the neoconservatives' logic of benevolent hegemony and promoting democracy appeared perfectly justified. According to Francis Fukuyama's analysis, the essence of neoconservatism is two myths: that democracy is the nostrum for almost every problem in the world, from poverty to terrorism; and that military power can be used to hasten the pace of democratisation. This logic has been sternly criticised during the Iraq war; but few have questioned it when those same attitudes are applied to China and Russia.

The post-Olympics China has to confront a few economic and social obstacles, and continue to explore its way towards social transformation, political development and improved international relations. Russia, regardless of South Ossetia, remains a great power, with its military capability, huge energy resources and political leverage. The events of August have not transformed the international power structure: the existence of these two great powers has only been overshadowed by the myth of a unipolar world. But the events are a chance for the west to recognise the reality of the current world order. By according the status due to powers such as China, Russia, India, Brazil and others, it will encourage these countries to exert a constructive influence on the world.
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“世界新秩序”是伪命题
余万里　


    当前推出关于世界新秩序的讨论似乎是一个伪命题，或者只是一个西方世界的命题。引发这场讨论的两个同时发生在2008年8月8日的事件——北京奥运会开幕和南奥塞梯冲突——在本质上并不新，因为事件的主角，中国和俄罗斯本来就是大国，只是被西方世界严重忽视和低估了。
    所谓大国，就是在国际或地区体系中具有重大影响力的国家。这种国家不能简单地用GD P或者人均GDP之类的指标来衡量，即使在最为贫弱或者封闭的情况下，它们天然的人口、幅员和文化力量都会向外部世界辐射。与这样的国家打交道必须遵循一定的规则：首先必须尊重它们，因为它们的存在无法忽视，它们的一举一动都会对国际体系产生影响。其次必须遵循互动的底线，不能试图在国内颠覆或瓦解一个大国，不能在国际上试图把一个大国逼到墙角。因为这样做的后果和代价没人能够承担。最后必须敦促它们的国际责任，在一个日益变小的地球村里，大国应当负担起与其能力相匹配的责任和义务。
    2008年8月8日，北京奥运会开幕式让世界看到了一个“新的”中国，一个强大的、文明的、现代的中国，甚至感到了“震惊”和“震撼”。持有这种感觉的人，只能说明他对中国的忽视有多严重、对中国的误解有多深。中国在几千年的历史中就是一个有着巨大幅员、众多人口、灿烂文明的国度，在一个半世纪之前就开启了探索国家现代化时道路，在30年前就重新融入国际社会并取得了飞速的进步。然而，直到奥运开幕前，依然有众多的西方媒体把中国看成一个封闭的、落后的、专制的国家，试图利用达赖喇嘛、达尔富尔、人权等问题羞辱、鞭打这个国家。
     2008牟8月8日，俄罗斯与格鲁吉亚围绕南奥塞梯的军事冲突让世界看到了北极熊的回归。俄罗斯军队的果断出击也让很多人“震惊不已”。西方世界的舆论一边倒地同情格鲁吉亚，指责俄罗斯的侵略，而恰恰忽视了这场冲突的根源。从直接的原因上看，这场冲突是格鲁吉亚首先挑起的，而从深层次的根源上，俄罗斯的行动是对长期以来北约不断挤压其战略空间并威胁其核心利益的反应。冷战结束以来，美国和西方世界显然严重低估了俄罗斯这个传统大国对其国家尊严的珍视及其力量。
    柏林墙倒塌近20年来，这个世界似乎已经习惯了美国“单极霸权”的国际秩序。在自由、民主的价值观旗号下，新保守主义者所谓的“仁慈的霸权”、“推广民主”的逻辑似乎也变成了天经地义。根据弗朗西斯•福山的解读，新保守主义的核心是两个迷信：一是迷信民主化可以解决世界上的一切问题；二是迷信武力可以用来帮助民主化。在伊拉克战争问题上，“新保”一度受到了严厉的批判，而事实上相同的逻辑也在驱动着西方世界对中国以及俄罗斯的政策和态度，但很少有人在这个层面展开反思。
    奥运之后的中国依然面临众多的经济、社会发展的难题，在飞速发展的过程中需要探索其社会转型、政治发展以及发挥国际作用的道路。南奥塞梯冲突之前的俄罗斯本来就是一个大国，有其强大的军事机器、能源资源和政治影响力。
     8月8日发生的这两起事件既没有改变国际政治的力量格局，也没有带来两个国家的“崛起”，它们作为大国的地位和作用始终都存在，只是被单极世界的神话所掩盖了而已。如果说这两起事件引发的国际关注和讨论有什么意义的话，那就是让西方重新认识和正视当今国际秩序的现实，尊重中国、俄罗斯、以及印度、巴西等作为大国的地位，并发挥其建设性的国际作用。
    （《环球时报》2008年9月18日）
